
Zápis  
z jednání Ekonomické komise Odboru lesního hospodářství České akademie zemědělských věd, 

konaného ve dnech  19. a 20. října 2004 v Kostelci nad Černými lesy  
_________________________________________________________________________________ 
 
přítomni: viz prezenční listina 

Jednání ekonomické komise (EK) zahájil a řídil předseda komise Prof. Šišák. V úvodu 
seznámil přítomné s programem a organizačním zabezpečením jednání, jež se tentokrát konalo v rámci 
působnosti Školního lesního podniku v Kostelci nad Černými lesy (ŠLP). Při této příležitosti 
představil ředitele ŠLP Ing. Malíka. 

Program: 
1. Informace o činnosti Odboru lesního hospodářství ČAZV 
2. Stav lesnického ekonomického výzkumu 
3. Současná ekonomická situace lesního hospodářství a její perspektivy 
4. Problémy řízení a ekonomiky ŠLP  
5. Organizační záležitosti 
6. Exkurze (20.10.) – objekty ŠLP  

Průběh jednání: 
K bodu 1. informoval Prof Šišák o rozšířeném zasedání Předsednictva ČAZV k lesnické 

politice, konaném dne 25.8.2004 na Výzkumném ústavu rybářském a hydrobiologickém ve 
Vodňanech. V rámci jednání zde odezněly  přednášky: „Národní lesnický program“ (Ing. Petr 
Zahradník, CSc., VÚLHM Jíloviště - Strnady), „Kritéria trvale udržitelného hospodaření“ (Ing. Karel 
Vančura, CSc., MZe ČR Praha), „Certifikace hospodaření v lesích“ (Ing. Pavel Hes, ÚHÚL Brandýs 
n. L.), „Zásadní a aktuální lesopolitické problémy v roce v stupu do EU (Ing. Vladimír Krečmer, CSc., 
NLK Praha). Z dalšího jednání vyplynuly následující závěry: 
- lesnická politika je výrazným nástrojem prosazování záměrů LH;  
- potřeba účasti nezávislých odborníků - zástupců lesnických stavovských a odborných organizací, 

vysokých škol a výzkumu při přípravě novely lesní legislativy či nového lesního zákona; 
- zabývat se na MZe rozdílnostmi principů naší dosavadní lesní legislativy od legislativy  lesnicky, 

ekonomicky a sociálně blízkých zemí EU; 
- MZe jako zakladatel státního podniku LČR - prozkoumání zakládací listiny, zejména ve vztahu 

k zákonu č. 77/1997 Sb. a poslání státních lesů, a i v kontextu k veřejným lesům v zemích EU;  
- upřednostnit v dalších pracech na Národním lesnickém programu konkrétní praktické problémy 

lesnictví, zejména s ohledem na potřeby krajů a veřejných zájmů na lesích; 
- příprava restrukturalizace práce státní správy lesů - vedle dosavadní činnosti dozorové a sankční 

mj. zajišťování osvěty, poradenství, iniciace vlastníků a správců lesa v oblasti veřejně prospěšných 
lesnických aktivit;   

- potřeba přezkoumání dotační politiky a praxe MZe v evropském duchu - např. tak, aby z dotačních 
titulů a toku společenského režijního kapitálu byla více zřejmá podpora veřejných zájmů na lesích 
než podpora produkce dřeva na pni (vč. využití poznatků lesnického výzkumu a možností 
nabízených EU; 

- vztah Mze k obhospodařování vodohospodářsky důležitých lesů a lesů využívaných k rekreaci a 
léčbě. 

K informacím o lesnickém ekonomickém výzkumu – bodu 2 - vystoupili:  
Prof. Šišák (FLE ČZU Praha) – výzkumné úkoly („Financování LH v evropských zemích“, „Sociálně 
ekonomické dopady les. požárů“), výzkumný záměr „Vyjádření efektivnosti LH“, úkol NAZV 
„Vyjádření společenské efektivnosti existence a využívání funkcí lesa v peněžní formě v České 
republice“ (spoluřešitelé: VÚLHM Jíloviště-Strnady, LDF MZLU Brno);  
Ing. Kupčák (LDF MZLU Brno) – ukončení výzkumných záměrů LDF 1999 - 2004 („Trvale 
udržitelné obhospodařování lesů a krajiny“, „Dřevo z antropicky ovlivněných lesů“), příprava nového 
lesnického  výzkumného záměru „Multifunkční využívání lesů“ (s počátkem řešení od r. 2005), závěry 
z konference s mezinárodní účastí „Ekonomické a právní aspekty lesnicko – dřevařského sektoru ČR 
po vstupu do EU“ (22.6.2004, Křtiny), informace o probíhajícím dlouhodobém kurzu celoživotního 
vzdělávání SAPARD – „Profesní vzdělávání vlastníků lesů“.  



  

V diskuzi k tomuto bodu charakterizoval Prof. Šišák specifika lesnického ekonomického 
výzkumu vč. srovnání s činností Výzkumného ústavu zemědělské ekonomiky (VÚZE). Ing. Kahuda 
(ČSÚ) informoval o datové základně v ČR a v rámci EU, národním les. účtu. Kupčák poukázal na 
vědecko-výzkumné zázemí MZe ČR (8 výzkumných ústavů, z toho pouze 1 lesnický) a  na 
dlouholetou praxi české účetní datové sítě FADN (Farming Accounting Data Network), využívané i 
v EU pro analýzy ekonomické situace zemědělských podniků. Ing. Pexidr podpořil potřebu 
ekonomických analýz v LH a také se vyjádřil k metodice a zamýšlené spolupráci MZe, ČSÚ, vč. 
součinnosti se Slovenskem.   

K bodu 3. vystoupil s referátem Prof. Šišák. K ekonomické situaci v LH ČR upozornil 
zejména na: faktory ovlivňující ekonomickou situaci LH (objektivní, subjektivní), rostoucí význam 
produkce dřeva z porostů pěstovaných plantážním způsobem, rozšiřující se výměru energetických lesů 
finančně podporovaných z environmentálních zdrojů, stávající význam jehličnatého dříví z obnovních 
těžeb v ČR a související ekonomické relace (i ve vztahu k ostatním zemím EU a světa), stav a vývoj 
efektivnosti českého LH ve vztahu k tendenci podpor mimoprodukčních funkcí lesa z veřejných 
zdrojů. Dále k tomuto tématu vystoupil Doc. Bluďovský, jež mj. analyzoval náklady a výnosy odvětví 
LH, vývoj cen dříví  za období 1999 – 2004, vývoj poptávky po sortimentech, dispozice zdrojů 
(Šumava, Beskydy, Jeseníky),  zaměstnanost v LH.  

V diskuzi vystoupili:  Ing. Kaňok (LČR v podmínkách globalizace – tvorba cen dříví a 
dřevozpracující kapacity, zpeněžení dříví jako limitující faktor pro vlastníka, exploatační rysy LH 
v severských zemích), Ing. Kupčák (lesnicko dřevařský sektor v ČR, pokles objemu pěstební činnosti 
a obnovní plochy za posledních 10 let, vědecké konference na Slovensku), Prof. Gross (chybějící 
ekonomické analýzy a výstupy k argumentaci i predikci LH ČR, kvalifikace prac. síly v LH), Ing. 
Pexidr (systematické analýzy vč. vypovídací úrovně resortní statistiky, vztahy mezi MZe a MŽP, 
informační systémy v LH, LHP a LHE, inventarizace LH), Ing. Pásek (nové formy produkce dříví a 
konkurenceschopnost klasického LH, MŽP jako spolupředkladatel LHP), Ing. Šálek (ekonomické 
aspekty změn druhové skladby lesů, lignikultury a ekologické aktivity v ČR a v zahraničí), Ing. Juhás 
(pracovní síla v LH, ekonomika harvestorových technologií v podmínkách VLS), Ing. Svoboda 
(prostředí Rakouska a Německa, „výnos nad lesem“ a jeho užití v rámci les. dřevařského sektoru), Ing. 
Kahuda (výkazy LH OKEČ 02, zaměstnanci a živnostníci v LH). Návazně k tomuto bodu vystoupila 
Ing. Lossmanová a komentovala některé údaje dokončené Zelené zprávy 2003, vč. statistiky dotací. 
Dále informovala o struktuře dotací pro rok 2004 a zejména předpokladech pro rok 2005 (vč. použití 
operačních programů EU). V diskuzi k této části vystoupili Prof. Šišák (dotace a územně samosprávné 
celky, redukce metodického řízení ekonomiky LH na MZe), Ing. Pásek (státní správa), Prof. Gross 
(dotace a nový lesní zákon), Ing. Pavlík (objektivita ek. informací, nový lesní zákon bez ekonomické 
analýzy a účasti odborných lesních hospodářů).    

K bodu 4. – současná problematika řízení a ekonomiky ŠLP Kostelec n. Č. lesy vystoupil Ing. 
Erbek, ekonomický náměstek. ŠLP je účelovým zařízením ČZU v Praze. V roce 1935 přidělila 
československá vláda část bývalého lichtenštejnského majetku - 4 600 ha lesa se zámkem, rybníky a 
budovami - pro výuku studentů oboru lesního inženýrství na ČVUT. Z tohoto majetku se postupně 
zformoval školní lesní podnik, který v současné době obhospodařuje 7 146 ha pozemků, 74 ha rybníků 
a vodních ploch. Kromě běžných činností v LH je jeho hlavním posláním praktická výuka posluchačů 
Fakulty lesnické a environmentální, provozní a poloprovozní pokusy, zakládání demonstračních ploch 
pro potřebu výuky. Pro studenty agronomické fakulty zajišťuje praxi v oboru rybničního hospodářství. 
Na zámku je možnost ubytování a stravování pro 100 studentů. Součástí podniku je i 
dvanáctihektarové arboretum založené v roce 1954. ŠLP má 181 zaměstnanců.  

K bodu 5. navrhnul Ing. Kupčák příští setkání EK (na přelomu dubna a května 2005), jež by 
bylo zaměřeno na ekonomické aspekty ochrany lesa a situováno do oblasti Jeseníků.  

Při exkurzi 20.10.2004 se účastníci EK seznámili s objekty ŠLP:  
- Centrální školka Louňovice (Polesí Jevany), přirozená obnova sm na kyselých stanovištích, 
- Národní přírodní rezervace Voděradské bučiny (přírodní bukové porosty na suťových polích), 
- trvalé zkusné plochy – lok. Aldašín (introdukované dřeviny, použití chem. prostředků proti 

buřeni), 
- Školka okrasných dřevin Kostelec n. Č. lesy, 
- Středisko dřevařské výroby Kostelec n. Č. lesy (manipulace dříví, výroba řeziva). 

Zapsal: Ing. Kupčák 


